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Egyetem, tárgyfelvétel, kurzusok 
 
Aarhus University – BSS 
  
Az egyetemi International Centerrel való kommunikáció 

zökkenőmentes, és rendkívül egyszerű volt – ha épp kérdésem 

adódott, emailen keresztül hamar választ kaptam. A szakom 

International Coordinatora Line Riggelsen volt, az első kontakt, ha 

az egyetemi adminisztrációval, Learning Agreementtel, 

kurzusokkal vagy egyéb hasonló kérdéssel kapcsolatban 

szükségem volt eligazításra. Készségesen rendelkezésre álltak 

bármilyen kérdésben, és sikerült is mindenre megoldást találni. 

Tartottak AU Intro Weeket a különböző szakokra érkező 

exchange studenteknek eltérő időpontokban, eltérő témákban, 

de mindent részletesen és tényleg a végletekig kimerítően elmagyarázva. Az Intro Week félig kötelező volt, hiszen 

fontos információk hangoztak el, segítették a beilleszkedést, megkönnyítették az egyetemen való eligazodást, és 

nem utolsó sorban látszott, hogy készültek nekünk programokkal. A Student ID-t is ekkor kaptuk meg. Azért 

fogalmaztam úgy, hogy félig hiszen, ha valaki egyéb, rajta kívül álló okból nem tud részt venni a programon, nem 

jelent elháríthatatlan problémát.   

A szemeszter elején kaptam Buddy-t is, akitől még megérkezésem előtt kaptam egy bemutatkozó emailt, 

rendelkezésre állt, ha valami gondom akadt volna az egyetemen – szerencsére, esetemben egész 

zökkenőmentesen ment minden. A kurzusokat, amiket még az őszi félév során a jelentkezésemkor 

kiválasztottam, én a mobilitás során nem módosítottam, de tudtommal volt rá lehetőség, a félév első heteiben. 

Megelőzően volt szerencsém Olaszországban részt venni Erasmus mobilitásban, és habár az igazat megvallva 

Olaszország mindenképp közelebb áll hozzám, a dán egyetemi adminisztrációra jellemző rendezettség és 

összeszedettség, amit én tapasztaltam, lenyűgözött. Az is lehet, hogy a két végletbe futottam bele, hiszen a dán 

egyetem, tapasztalataim alapján, kicsit talán vonalasabb is volt minden tekintetben. 

Az egyetem és a könyvtár épülete, felszereltsége egyébként 

kifogásolhatatlan, a menzák kínálata és ára is több, mint jó. 

Nem utolsó sorban a könyvtár alagsorában van, egy hallgatók 

számára kialakított „Relax rész”, ahol a zuhanyzón, Xboxon, 

boxzsákon túl térítésmentesen igénybevehető masszázs-

székek, ping-pong asztal, csocsóasztal, és egy közösségi tér is 

helyet talált. J A könyvtárban vannak külön hangszigetelt 

szobák, amelyek tökéletesek csoportmunkához, de egyéni 

tanuláshoz is lefoglalhatók.  
 

• Blackboard, Student ID 
 
Az egyetemen működik a Neptunhoz hasonló rendszer a felvett kurzusok követésére, az oktatókkal és a 

hallgatótársakkal való könnyített kommunikációra és egyéb adminisztratív feladatok lebonyolítására, ez lenne a 



Blackboard. Az ehhez tartozó hozzáférő kódokat, jelszavakat már talán a megérkezés előtt megkaptam, de abban 

biztos vagyok, hogy arra az időpontra, amikor szükségem volt a belépésre, nem volt már ezzel problémám.  

A Student ID az tulajdonképpen a névreszóló egyetemi kártya, használata a félév során csaknem elkerülhetetlen. 

Megérkezés előtt meg kell rendelni egy portálon keresztül, amelynek linkjét az International Centertől még 

időben megküldik. Nekünk a határidő december 31-e volt a megrendelésre, hogy használatra készen álljon mire 

megérkezünk. A rendelés folyamatáról elküldtek egy pdf fájlt, az instukciók követésével kb. 5 percet vett igénybe 

a folyamat, amely egy saját kép feltöltéséből is állt. A Student ID alapján tudnak beazonosítani sok helyen, pl. az 

egyetemi könyvtárba történő regisztrációkor, vagy vizsgán. J   

Apropó, vizsgák. Azokon a kurzusokon, amelyeken én részt vettem, a vizsgákra való jelentkezés az utolsó órákon 

történt – egy lapot körbe adtak, amelyre az adatokat 

felírtuk és később ezt a lapot leadta az oktató a titkárságon, 

ahol később, a határidő után feljelentkeztettek a vizsgára. 

Az esetleges módosításokra meg volt adva egy határidő, 

amit a titkárságon vagy közvetlenül az előadónál lehetett 

jelezni. Úgy gondolom, hogy sikerült ezt is megoldani úgy, 

hogy mindenki találjon saját magának megfelelő időpontot, 

hazautazást és otthoni vizsgákat, egyéb kívánalmakat 

figyelembe véve. A dán oktatásban az érdemjegyeknek elég 

sajátos rendszere van -3-tól 12-ig terjed, és 2-től minősül 

teljesítettnek a vizsga. Viszont a létező érdemjegyek csak a 

2, 4, 7, 10 és a 12. Az Intro Weeken elhangzott, de 

tapasztalataim alapján talán meg is erősíthetem, hogy a 7-es a legjellemzőbb, kis erőbefektetéssel elérhető 

érdemjegy, a 10-es és a 12-es, persze, oktató és hallgató függő is, de általánosságban véve ritkább. 

  
• Drafting Commercial Contracts (10 ECTS) 
 
A tárgynak két oktatója van: Bjarke Østergaard Bertelsen és Katerina Mitkidis. Az órákat, amelyek heti 1x4 órásak 

voltak, ők tartották felváltva egy, még a szemeszter elején kiadott haladási terv (Study Plan) alapján. Az előadások 

között voltak természetesen szünetek, de az mindig az oktatótól függött, hogy ez mennyi ideig tartott – ebédre 

általában 20-30 perces szünetet hagytak.  A könyv, ami alapján haladtunk az a Marcel Fontaine, Phillip de Ly: 

Drafting International Contracts: An analysis of Contract Clauses, Transnational Publishers, 2006 vagy 2009-es 

kiadása volt. Valójában nagyjából tényleg ez a könyv fedte le a főbb témákat, de az oktatók mindig készültek 

diákkal, egyéb jegyzetekkel vagy kiegészítő anyagokkal, amelyek pár nappal az előadás előtt Blackboardon mindig 

elérhetők voltak. Tulajdonképpen a nemzetközi kereskedelmi szerződésekben előforduló egyes klauzulákkal 

foglalkoztunk, összehasonlító jelleget is adva a témáknak. Őszintén szólva, a felvett három kurzus közül ez a tárgy 

keltette fel leginkább az érdeklődésemet. 

 
• EU Competition and Procurement Law (10 ECTS) 
 
A tárgynak hivatalosan három oktatója volt, akik közül Dorthe Kristensen Balshøj tartotta a legtöbb előadást. A 

felkészüléshez, illetve a tárgy követéséhez a TFEU vonatkozó rendelkezései kellettek (Art. 101-109.), illetve a ... 



könyv. Az előadások menete általában úgy történt, hogy az első része alatt kb. 60 percben a Seminar Plan alapján 

előadást hallgattunk, második része pedig kb. 75 percben „Student presentation”-okkal telt. A félév elején be 

lettünk osztva 3 fős csoportokra, és minden órára ki voltak adva kérdések, esetek az adott órai anyagra 

vonatkozóan, amiket előzetesen fel kellett dolgozni és elő kellett adni a többiek részére. Az utolsó percekben 

pedig általában voltak kérdések, amiket előre elkészítettek az előadásra vonatkozóan, nekünk pedig válaszolnunk 

kellett. Az órára vonatkozó anyagok, diák, kérdések mindig elérhetőek voltak pár nappal megelőzően a 

Blackboardon. Az egyetlen hátránya a kurzusnak a korai kezdés – reggel pontban 8 – volt, illetve az, hogy az 

előadást megelőző este volt az International Night, ami az órai létszámon, többségében Erasmus hallgatók lévén, 

néhányszor érezhető volt.  

A vizsgákra egyébként eseteket adtak ki pár héttel a vizsgát megelőzően, amiket fel kellett dolgozni, és a 

kiindulópontot, a kérdéseket ezen esetek adták.  

 

• International Trade and Finance Law (10 ECTS) 
 

Ez a tárgy nem a nálunk megszokott módon került oktatásra. Az tárgyat Kasper Steensgaard jegyezte, ő 

egyébként az egyetemnek a moot court koordiántora, segítője is egyben – az órák stílusán, menetén ez 

valamelyest érezhető is volt. A tárgynak nem volt hivatalosan semmilyen kötelező anyaga, curriculumja. 

„Esetmegoldós” jellege volt, de nem volt kiadva, hogy mi alapján, vagy hogyan kell, hogy megoldjuk a 2-3 oldalas 

eseteket. Az órákra 4-5 fős csoportokban előzetesen kellett ezeket feldolgozni, csak a téma volt megadva, ami 

eligazítást, segítséget nyújthatott. Az óra elején kiderült, hogy melyik csapat, milyen szerepben, mi mellett kell, 

hogy érveljen. A kurzus legvégén tettek fel a Blackboardra egy Primary Materials nevű dokumentumot, amiben 

tulajdonképpen a Bruxelles Ia Regulation, a Hague Convention, Rome Convention, Rome I Regulation és egyéb 

más szabályozások, szerződések voltak. Ez volt a vizsga ún. „anyaga”. Ezen kívül még volt a kurzus legvégén egy 

kb. 100 diából álló összefoglaló. A vizsgán kaptunk egy esetrészt, amiről el kellett kezdeni beszélni, hogy mik a 

hozzá kapcsolódó kérdések, szabályozások. Én ezt a vizsgát hagytam a legvégére, tulajdonképpen vissza is kellett, 

hogy utazzak, mert hazajöttem előbb vizsgázni, nem túl sok időt hagyva a felkészülésre, de sikerült. Nem 

mondom, hogy nem volt hasznos tárgy, de az itthoni meg úgy általánosságban véve a már itthon megszokott 

tanulási-oktatási modellhez képest ez nekem nagy újítás volt, legalábbis az a része, hogy csak a legvégén kaptuk 

meg, hogy mik is azok a dolgok, témák, amikről beszéltünk, meg amiről általánosságban véve a kurzus szólt – 

kicsit megfoghatatlan volt nekem a félév közben.  

Lakhatás 
 

Az egyetem segítséget nyújt az lakhatás keresésében, az erre irányuló kérelmet a jelentkezéssel együtt kell 

megküldeni, külön erre irányuló ablak van a jelentkezéskor. Itt meg lehet jelölni az esetleges igényeket – értsd: 

kollégiumi elhelyezés, albérlet, különböző opciók az elhelyezésre vonatkozóan, közös fürdő, közös konyha... stb. 

Nekem az egyetem egy hónapon belül megküldte az ajánlatot a Teknolog Kollegietben való elhelyezésre, amit 

szinte gondolkodás nélkül elfogadtam. A jelentkezéskor talán szerencsém is volt, vagy talán relatíve könnyen 

teljesíthető kéréseket támasztottam, de egy egyágyas szobába kerültem elhelyezésre – itt egyébként ez a 

jellemző – kb. havi 340 euróért. A jelentkezéskor én tulajdonképpen csak azt jelöltem meg, hogy szeretnék egy 



olyan elhelyezést, ami megengedi azt, hogy az Erasmus-ösztöndíjamból ki tudjak jönni. Ezt azért tettem, mert 

Milánóban – az előző Erasmus-programomban – az ösztöndíjam jórésze csak a szállásra ment el. Az elején kicsit 

kétkedő is voltam, hogy mi is lesz ebből, hiszen az előző tapasztalatokhoz képest ez egy relatíve alacsony ár volt, 

nem tudtam, hogy mit is várhatok érte. Végül megérkezésemkor már az International Centerben összefutottam 

két hongkongi lánnyal, akik, mint kiderült, kollégiumi lakótársaim is lettek. 
Végül, talán az egyik legjobb dolog, ami történt 

velem Aarhusban, az a kollégium volt. Nagyon jó 

csapat jött össze a folyosón és volt egy nagyon 

segítőkész svéd hölgy, aki olyan mindenes 

minőségben látta el a kollégiumi feladatokat. 

Intézte a postákat, a takarítást meg egyéb 

problémákat a kollégium körül – a mosógéphez 

az érméket is tőle lehetett vásárolni, a 

kollégiumban tehát volt mosó- és szárítógép, de 

ezek külön „fizetősek” voltak. Persze a 

szerelésekre, duguláselhárításra meg egyéb 

nehezebb fizikai munkára is voltak egyéb alkalmazottak, de Karin volt az első összekötő kapocs a kollégiumban 

lakók és a fenntartó között. A kollégiumi díjat havonta és az egyszeri kauciót egyébként közvetlenül az 

egyetemnek kellett fizetni, az egyetemi portálon keresztül, de nem az egyetem volt a fenntartója a kollégiumnak. 

Más egyetemekről is laktak itt dán- és nemzetközi diákok vegyesen.  

A kollégium kb. 40-50 perc sétára, 20 perc busz-, és 30 perc bicikli útra volt az egyetemtől – a közlekedésre még 

visszatérek.  

Ami a kollégiumi elhelyezés árait illeti, Aarhusban ki lehet fogni tényleg megfizethető szobákat. Az albérlet és a 

privát elhelyezésekről csak hallásból annyit tudok, hogy kb. duplája vagy triplája annak, amit az egyetem ajánl. 

Nyelvtanfolyam 
 

Lærdansk. Az Intro Weeken már hallottam róluk, és még abban a félévben, amikor én ott voltam térítésmentesen 

lehetett velük dánul tanulni. Ezt már megváltoztatták legjobb tudomásom szerint, és ha jól tudom, most már 

valamiféle plusz költséghez kötötték. Én úgy voltam vele, hogy ha már Dániába vagyok, és amúgy is szeretem a 

nyelveket tanulni, feliratkozok. Jól tettem, a végén az alapvizsgát sikeresen teljesítettem is. Március végére el 

tudtam jutni kb. arra a szintre, hogy be tudok mutatkozni, el tudtam mondani egy napom és egy nagyon alap 

beszélgetést is le tudtam folytatni. Habár lett volna rá lehetőségem, hogy folytassam a kurzust még júniusig, az 

egyetemi tanulmányok miatt ezt abbahagytam. Egyébként a dánoktól megszokottan, ez egy nagyon jól szervezett 

nyelvkurzus volt, könyvet és egyéb, a nyelvtanulást elősegítő (online) anyagokat térítésmentesen kaptunk.  

Közlekedés 
 
A közlekedés legjobb, legelterjedtebb és legolcsóbb módja a bicikli, Aarhusban és általában Dániában 

nagyon jól kiépített bicikliutak vannak. Ha kellően hozzászoktattad magad a dán időjáráshoz, 

mindenképp érdemes egy biciklit beszerezni, hiszen tényleg minden hamar elérhetővé válik. A 



buszozás drága a 30 napos season pass, diákok számára is, 375 dkk-ba (kb. 50 euróba) kerül, és ezzel 

az 1-2-es zóna válik elérhetővé. Metró nincs, villamos csak egy kis részen, tehát tulajdonképpen a 

buszozás kerül ennyibe. Hozzá kell tenni, hogy éjszaka rendkívül korlátozottan járnak a buszok, és az 

éjszakai buszozásért, ha single ticketed van kettőt kell belőle venni, ha season passod, akkor pedig egy 

plusz single ticketet kell hozzá vásárolni – tehát feláras. Személy szerint, mikor időm engedte, és már 

szép napos idő volt, bevállaltam a sétát is. Egyébként a buszokat, tömegközlekedést a midtraffik 

üzemelteti ( https://www.midttrafik.dk ). Egyéb hasznos információk, mint pl. a billundi reptérről való 

eljutás Aarhusba is megtalálható itt. A billundi reptérről közvetlen buszjárat van, ára kb. 20 euró, 

Koppenhágából én a Flixbussal utaztam Aarhusba, de egyébként járnak vonatok is ( 

https://www.dsb.dk/en/ ) – a vonatok ára általában drágább, de volt olyan ismerősöm, aki olcsóbban 

tudott kifogni jegyeket. Koppenhágából sokan használták még a Kombardo-t is, ami tulajdonképpen 

egy busz-hajó megoldás ( https://www.kombardoexpressen.dk ) elfogadható áron.  

 

 

Ha egyéb kérdés merülne fel benned a dániai tartózkodással, Erasmus-élménnyel kapcsolatban, amire 

ebben a 6 oldalban nem található válasz, készséggel állok rendelkezésedre e-mailen, Facebookon 

keresztül! J  
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